
 

 

- TOPLUMSAL KİMLİK VE DEĞERLERİN OLUŞMASINDA CAMİLERİN ROLÜ - 

 

-Muhterem Müslümanlar! 

 

-Tevbe sûresinin 18. ayetinde Allah Teâlâ şöyle buyurmuştur:  

لاةََِوَآتىَِإ ِ ِوَأقَاَمَِالصَّ ر  ِالآخ  مَنِْآمَنَِب اللّه ِوَالْيَوْم   ِ دَِاللّه ينَِنَّمَاِيَعْمُرُِمَسَاج  نَِالْمُهْتدَ  َِفَعَسَىِأوُْلئَ كَِأنَِيَكُونوُاِْم  كَاةَِوَلَمِْيخَْشَِإ لاَِّاللّه الزَّ “ 

-Allah'ın mescitlerini ancak Allah'a ve âhiret gününe iman eden, namazı dosdoğru kılan, zekâtı veren ve 

Allah'tan başkasından korkmayan kimseler imar ederler. İşte doğru yola ermişlerden olmaları umulanlar 

bunlardır.” (-İslâm mabetlerini ancak inanmış gönüllerin imar edebileceğini bildiren bu âyet, aynı zamanda 

mescitleri mânevî anlamda imar etmek şeklinde de anlaşılmıştır.) 

-Allah Resulü (sav) ‘de konumuzla alakalı olarak ;     ُلهَُ فىِ الْجَنهةِ مِثلَْه ُ ِ بنَىَ اللَّه  Her kim Allah için bir “مَنْ بَنىَ مَسْجِدًا لِِلّه

mescit bina ederse, Allah ona cennette bu mescidin benzeri (bir köşk) bina eder.”  buyurmuştur. 

Değerli Müminler! -Cami: Toplayan, bir araya getiren, birleştiren anlamlarına gelmektedir. Aynı zamanda  

“ALLAH”’ın güzel isimlerindendir.  “BEN” leri  “BİZ” yapan, ALLAH’ ın huzurunda saf tuttuğumuz HAK’ tan 

gayrısını unuttuğumuz en müstesna ibadet yerimizdir… 

-Sosyal ilişkilerin zayıfladığı, insanların birbirlerinin hal ve hatırını sormaz olduğu günümüzde, toplumumuzun 

zedelenen bu yönlerini yeniden canlandıracak, yozlaşan bütün manevi ve ahlaki değerlerimizi tamir edecek ulu 

mabetlerdir CAMİLER… 

-Camiler, Kuba’da başlayıp Medine’de Peygamber mimarlığı ile devam eden ve daha sonra Anadolu'nun fethi 

ile her yere kondurulan adeta bir ülkenin tapusu ve aidiyet sembolüdür. 

-Dinin kurumsal merkezi ve aynı zamanda yaygın din eğitiminin merkezi olan camiler, topluma kimlik 

kazandıran, toplumun sahip olduğu değerlerin korunmasını, aktarılmasını sağlayan mekânlardır. 

 

-Diyanet İşleri Başkanlığı, toplumu dini konularda aydınlatma görevinin önemli bir bölümünü camilerde yerine 

getirmeye çalışmaktadır.  

-Tarihsel süreç içerisinde çok farklı fonksiyonları bünyesinde barındıran camilerin en önemli işlevlerinden biri 

de hiç şüphesiz eğitim kurumu olarak görev yapmalarıdır. 

-Dinin henüz kurumsallaşmadığı Mekke dönemindeki Daru’l Erkam’ı, hicretin ilk durağı olan Kuba mescidini, 

sonrasında Mescid-i Nebi ve Suffa’yı cami eğitimin köşe taşları olarak sayabiliriz.  

-Müslüman toplumlarda eğitim-öğretimin, din eğitimin temeli camide başlamıştır.  

-Hz. Peygamber (s.a.v) Mescid-i Nebevi’de ashabın teşkil ettiği ilim halkalarında onlara muallimlik yapmıştır. 

Ayrıca Mescid- i Nebevi bitişiğinde yapılan “suffa” ashabın eğitiminde önemli bir yere sahip olduğu 

bilinmektedir.  

-Camiler insanların tahsil seviyesi ne olursa olsun, her kademdeki eğitim kurumlarının bir devamı ve 

tamamlayıcısı konumundaki birer halk eğitim merkezleridir.  

-Dinin doğru anlaşılmasında, toplum bireyleri arasındaki birlik ve beraberliğin sağlanmasında, yaygın din 

eğitiminin merkezi olan camilerin ve bu merkezlerden yapılan eğitimin katkısı son derece büyüktür.  

-Kimliğin korunmasında dinin koruyucu etkisi olduğu bilinmektedir. Camilerin de birer yaygın din eğitimi 

kurumu olarak halkın din eğitimini karşılıyor olması, dini kimliğin korunması yanında milli kimliğin korunmasını 

da sağlamaktadır.  

-Tarihi süreç içinde yaşanılan Cami merkezli olumlu örneklerin hatırladığımızda, Kurtuluş mücadelesinin fitili 

camilerden ateşlenmiştir. Merhum Mehmet Akif’in Kastamonu Nasrullah Camii ve Balıkesir Zağanos Paşa Camii 

ve Anadolu’nun muhtelif yerlerindeki Camilerden yaptığı konuşmalar halkın vicdanında geniş yankı bulmuş, 

mücadele azmini artırmıştır.  

-Bugünde Camiler, kürsü ve minberleri ile değerlerin insanlara ulaşmasında tıpkı geçmişte olduğu gibi köprü 

olmaya devam etmektedir. 

-Rabbimizden temennimiz, bizleri camilere layık cemaatler eylesin, yurdumuzu camisiz, camilerimizi cemaatsiz, 

minarelerimizi ezansız bırakmasın! 

 


